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 صادرات محصولات کشاورزی 
به لحاظ وزنی کاهش یافت

در نیمه نخســت امســال یــک میلیارد و 
558میلیون دلار محصولات کشاورزی صادر 
شد که نســبت به مدت مشابه سال قبل به 
لحاظ وزنی 4 درصد کاهش داشــته اما به 
لحاظ ارزشی 22 درصد افزایش یافته است.

بر اساس گزارش جدید ســازمان توسعه تجارت، در 
نیمه نخست امســال یک میلیارد و 558 میلیون دلار 
محصولات کشاورزی شــامل میوه و تره بار؛ خشکبار؛ 

محصولات حیوانی و صنایع وابسته؛ گل و گیاه دارویی، خوراکی، زینتی و صنعتی از کشور صادر 
شده که سهم آن از کل صادرات غیرنفتی کشور حدود 6.5 درصد است.

کل صادرات محصولات کشاورزی در نیمه اول امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ 
وزنی 4 درصد کاهش داشته اما به لحاظ ارزشی 22 درصد افزایش یافته است.

بیشترین صادرات از بین گروه های مختلف محصولات کشاورزی مربوط به میوه و تره بار بوده 
است. در نیمه اول امسال دو میلیون و 118 هزار تن میوه و تره بار به ارزش 737 میلیون دلار از 
کشور صادر شده که به لحاظ ارزشی 3.1 کل صادرات غیرنفتی کشور را در نیمه اول امسال به 
خود اختصاص داده است. همچنین صادرات میوه و تره بار در این مدت نسبت به 6 ماهه اول 

سال قبل به لحاظ وزنی 12 درصد کاهش و به لحاظ ارزشی 9 درصد افزایش داشته است.
خشــکبار، دومین گروه کالایی در بین محصولات کشاورزی است که در نیمه اول امسال 
185هزار تن به ارزش 343 میلیون دلار صادرات داشــته است. سهم خشکبار از کل صادرات 
غیرنفتی در نیمه اول امسال 1.4 درصد بوده است. همچنین صادرات این گروه نسبت به شش 

ماهه اول سال قبل به لحاظ وزنی و ارزشی به ترتیب 31 و 20 درصد رشد داشته است.
»محصولات حیوانی و صنایع وابسته« و »گل و گیاه دارویی، خوراکی، زینتی و صنعتی« نیز 
در رتبه بعدی قرار دارند که صادرات آن ها به ترتیب 220 هزار تن به ارزش 319 میلیون دلار و 
89هزار تن به ارزش 160 میلیون دلار بوده است. سهم این دو گروه از کل صادرات غیرنفتی 

کشور در نیمه اول امسال 1.3 و 0.7 درصد بوده است.
همچنین در 6 ماهه اول امسال صادرات محصولات حیوانی و صنایع وابسته به لحاظ وزنی و 
ارزشی 88 و 64 درصد رشد داشته و صادرات گروه گل و گیاه دارویی، خوراکی، زینتی و صنعتی 
نیز به لحاظ وزنی و ارزشــی 43 و 32 درصد رشد داشته است.در این میان توجه به این نکته 
هم خالی از لطف نیست که 3 مقصد اول محصولات کشاورزی صادراتی عراق، سایر کشورها 
و امارات متحده عربی بوده که به ترتیب مقصد 30 درصد، 26 و 16 درصد از کل محصولات 
کشاورزی صادراتی در نیمه نخست امسال بودند. بعد از این 3 کشور، به ترتیب روسیه، چین، 
افغانستان و پاکستان قرار دارد که به ترتیب 12، 6، 5 و 5 درصد صادرات محصولات کشاورزی 

ایرانی به این کشورها انجام شده است.

 چگونه با دشواری های 
مسیر کسب و کار مواجه شویم؟

یک کارشــناس حوزه کســب و کار گفت: 
افراد همواره تحــت تأثیر محیط بوده و این 
تأثیرپذیری انگیزه ها را کاهش می دهد، در این 
خصوص همواره باید درنظر داشت دلیل اصلی 

شروع کار چیست وآن را به خود یادآور شد.
سید صدرالدین نجاتی گیلانی، کارشناس حوزه کسب 
و کار درباره چرایی اتمام کســب و کارها در مدت کوتاه 
در برنامه تلویزیونی گفت: این طبیعی است که انسان 

در مسیر کسب و کار پستی ها و بلندی هایی را تجربه کند. اغلب دیگران به دلیل عدم آگاهی یا 
بعضاً حسرتی که در دل دارند، ما را نیز در شروع کسب و کارمان دچار تردید می کنند. در ادامه این 
موضوع مدتی پس از شروع کسب و کار انگیزه خود را از دست می دهیم. این موضوع دو دلیل 
اساسی دارد.وی افزود: یکی از دلایل این است که ما انرژی خود را به واسطه محیطی که در آن 
هستیم از دست می دهیم بنابراین در این شرایط خود مراقبتی افراد ضروری است تا انرژی خود را 
برای ادامه فعالیت از دست ندهند.وی ادامه داد: افراد همواره تحت تأثیر محیط و اطرافیان هستند. 
این تأثیرپذیری انگیزه ها را کاهش می دهد. در این خصوص همواره باید در نظر داشت دلیل 
اصلی برای شروع کار چه بوده و مدام آن را به خود یادآور شویم.نجاتی گیلانی اظهار کرد: دلیل 
دیگر این است که ما گاهاً تجربیات مثبت را فراموش کرده و بر تجربیات منفی متمرکز می شویم 
و همین انگیزه را از بین می برد. از طرفی باید در نظر داشته باشیم که با انسان های شبیه به خود 
ارتباط بگیریم و با آن ها در تعامل باشیم. این کار باعث می شود که از تجربیات دیگران بهره مند 
شده و افراد حس منفی کمتری داشته باشند.وی افزود: در مواجهه با موقعیت های طاقت فرسا در 
کسب و کار باید همواره در نظر داشته باشیم که کاری که به آن مشغولیم زمانی آرزوی ما بوده 
است و نباید اجازه دهیم که سختی ها امید ما را از بین ببرند. شادی جزئی از طبیعت انسان است 
و نباید بگذاریم نقش آن در زندگی کمرنگ شود.این کارشناس حوزه کسب و کار درباره تأثیر 
جشن گرفتن موفقیت ها در ایجاد انگیزه در کسب و کار یادآور شد: طبیعت انسان عاشق جایزه 
است. این جایزه به هر شکلی که باشد تأثیر زیادی بر انگیزه ما می گذارد. سیستم مغز انسان به 
گونه ای طراحی شده که پاداش برای موفقیت هایش را تبدیل به عاملی برای ایجاد انگیزه می کند 
بنابراین باید تا جایی که می توان بعد از هر موفقیت جشن گرفت.نجاتی گیلانی ادامه داد: زمانی 
که انسان می خندد فکرش باز می شود. انرژی از درون ما نشأت می گیرد در این راستا باید تلاش 

کرد تا در محیط پیرامونی با افراد مثبت نگر و شاد سر و کار داشت.

اینفوگراف

ســهم ایران از صادرات فرش دستباف در جهان در 
دوره 2011 تا 2022 کاهش یافته و از 25.5 درصد به 
7.4درصد رسیده است اما سهم رقبای ایران از جمله 

هند، چین، نپال و پاکستان در حال افزایش است.
معاونت بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران در گزارشی 
تحت عنوان »نگاهی بر وضعیت صنعت فرش دستباف )هنر ماندگار 
سرزمین کهن ایرانیان(« ضمن بررسی و شناخت وضعیت جهانی 
فرش دستبافت، جایگاه ایران و چالش های موجود در این بازار بررسی 
شده اســت.این گزارش به استناد آمار سازمان تجارت جهانی اشاره 
کرده که طی سال های 2011 تا 2022 در بازار تجارت جهانی فرش 
دستباف به صورت میانگین بیش از 150 کشور صادرکننده وجود دارد. 
طی سال 2022، کشورهای هند با 310 میلیون دلار و سهم حدود 
30.3 درصد از کل صادرات فرش، چین با 93.1 میلیون دلار و سهم 
حــدود 9.1 درصد از کل صادرات فرش و مصر با 89.8 میلیون دلار 
با سهم حدود 8.8 درصد از کل صادرات سه کشور عمده در صادرات 
فرش دستباف طی سال های مزبور بوده اند. پس از این کشورها نپال 
با سهم حدود 8.3 درصد، پاکستان با سهم حدود 7.7 درصد و ایران 
با سهم 7.4 درصد از کل صادرات فرش دستباف جهان در رتبه های 
بعدی قرار می گیرند. 71.5 درصد از کل صادرات فرش دستباف جهان 

توسط این شش کشور تأمین می شود.
این در حالی اســت که آمارها حاکی از این است که ایران در سال 
2011، حدود 25.5 درصد از عرضه فرش دستباف در بازارهای جهانی 

را به خود اختصاص داده که بیشترین متوسط سهم سالانه جهانی از 
بازار فرش در دوره 2011-2022 بوده اســت. سهم ایران از صادرات 
فرش دستباف در دوره 2011-2022 کاهش یافته و از 25.5 درصد 
به 7.4 درصد رسیده است. برعکس سهم رقبای ایران از جمله هند، 
چین، نپال و پاکستان در حال افزایش بوده است. به نحوی که کشور 
هند توانسته سهم خود را از 15 درصد در سال 2011 به 30.3 درصد در 
سال 2022 افزایش دهد. البته صادرات هند تغییر قابل توجهی نداشته 
و دلیل افزایش سهم هند از بازار صادرات جهانی، کاهش قابل توجه 

صادرات ایران بوده است.
در بررسی ساختار روند واردات جهانی فرش دستباف در چند سال 
اخیر، چهار کشور آمریکا، آلمان، انگلیس و ژاپن به عنوان مهم ترین 
واردکنندگان فرش دستباف در جهان معرفی شده اند. در سال 2022 
آمریکا به تنهایی بیش از 44 درصد بازار )439 میلیون دلار( را در اختیار 
گرفته و دو کشــور آمریکا و آلمان بیش از 50 درصد بازار را به خود 
اختصاص داده اند. همچنین کشورهای انگلستان با سهم حدود 6.8 
درصد، ایتالیا با سهم حدود 3.6 درصد، ژاپن با سهم حدود سه درصد 
و کانادا با سهم حدود 2.8 درصد به ترتیب عمده واردکنندگان فرش 
دستباف هستند که فرش را با هدف مصرف داخلی یا صادرات مجدد 
وارد می کنند. این شش کشور جمعاً بیش از 67 درصد کل تقاضای 

جهانی را تشکیل می دهند.
صادرات فرش از 427 میلیون دلار به 50 میلیون دلار رسید

بررســی روند صادرات فرش دستباف ایران طی دهه گذشته روند 

نزولی این محصول را نشــان می دهد. بر اساس آمار گمرک ارزش 
صادرات فرش دستباف ایران از 427.3 میلیون دلار در سال 1391 به 
50.7 میلیون دلار در سال 1401 رسیده است. متوسط رشد سالانه 
ارزش صادرات فرش دســتباف ایران به نقاط مختلف جهان طی 

سال های 1391 تا 1401 برابر با منفی 19 درصد بوده است.
همچنین بر اســاس آمار گمرک در سال 1401، کشورهای آلمان 
با سهم حدود 17.6 درصد، امارات متحده عربی با سهم حدود 17.2 
درصد، کشور چین با ســهم حدود 16.2 درصد و پاکستان با سهم 
حدود شش درصد از ارزش کل صادرات فرش دستباف، عمده مقاصد 

صادراتی این محصول بوده اند.
بر این اســاس سهم صادرات فرش دستباف ایران از کل صادرات 
غیرنفتی، از 1.3 درصد در سال 1391 به 0.09 درصد در سال 1401 

رسیده است. در این میان بر اســاس گزارش اتاق بازرگانی تهران، 
موضوع مهم و تأثیرگذار در روند کاهش سهم جهانی فرش دستباف 
ایران، نه رکود اقتصادی، بلکه به وجود آمدن رقبای جدید تولیدکننده 
و تبلیغات جهانی و گاهی توانمندی های تولیدی با داشتن هزینه تولید 
پایین برخی از کشورهای رقیب است. اکنون هند، پاکستان، نپال و 

چین از این مزیت نسبی برای تولید در مقابل ایران برخوردارند.
این گزارش همچنین اصلی ترین چالش های موجود در صنعت فرش 
را در سه محور تأمین مواد اولیه، تولید فرش و توزیع، بازاریابی و فروش 
طبقه بندی کرده است. بر این اساس در محور تأمین مواد اولیه؛ خام 
فروشی مواد اولیه به دلالان خارج کشور، استفاده از مواد اولیه نامرغوب 
و با کیفیت پایین، عدم استفاده از تکنولوژی پیشرفته در تولید مواد اولیه 
از جمله رنگ و نخ، بخشی از چالش های صنعت فرش است. همچنین 
از جمله مشکلات این صنعت در محور تولید فرش به بهره گیری از 
محیط غیراستاندارد برای تولید فرش، کم توجهی به حقوق و مزایا و 
بیمه کارگران شاغل در این صنعت، عدم بهره گیری از کارگاه های 
متمرکز، عدم توجه به ســلایق و نیازهای مصرف کنندگان، عدم 
دسترسی به اطلاعات و نیازهای بازار، عدم حمایت مادی و معنوی 

دولت از بافندگان فرش دستباف بر می گردد.
در محــور توزیع هــم بازاریابی و فروش نیز قانــون تعهد ارزی، 
رویکردهای سنتی بازاریابی، تبلیغات سنتی و عدم انطباق با شیوه های 
تبلیغاتی بازارهای مقصد، عدم رعایت استانداردهای بسته بندی و ارسال 

فرش، مسائل سیاسی و تحریم ها را می توان نام برد.

هند جای ایران را گرفت
سقوط صادرات فرش دستباف ایرانی طی 10 سال

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شــرقی گفت: امســال برای 
153 واحد تولیدی با پیش بینی 2 هزار نفر اشــتغال، پروانه بهره برداری 

ایجادی صادر شده است.
محمدجعفر عظمائی صبح یک شنبه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه صدور مجوز افزایش تولید 
برای 123 واحد دیگر صنعتی در استان نشان دهنده پویایی بخش تولید است، افزود: آذربایجان 
شرقی از لحاظ تعداد واحدهای ایجادی و واحدهایی که افزایش محصول یا افزایش تولید داشتند 
رتبه سوم کشور را در اختیار دارد. مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی همچنین با 
بیان این که سال ها است که واژه تولید در نامگذاری های سال از سوی مقام معظم رهبری مطرح 
می شود که موضوع نشان دهنده اهمیت تولید است، اظهار کرد: باید فضایی برای سرمایه گذاران 
و تولیدکنندگان ایجاد کنیم که فعالان اقتصادی بدون هیچ دغدغه ای فقط بر روی بخش تولید 

تمرکز کنند.
وی یادآور شد: با توجه به این که بخش تولید یک کار اجرایی است و کارهای اجرایی همواره 
مسائل و مشکلات خاص خود را دارند؛ بر این اساس به عنوان متولی این بخش باید تلاش کنیم 

تا موانع سر راه تولیدکنندگان کاهش یابد.
وی عملکرد کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید را بسیار خوب ارزیابی کرد و گفت: ستاد 
تسهیل و رفع موانع نسبت به سایر استان ها فعالیت خوبی دارد به طوری که هر هفته مشکلات 

واحدهای تولیدی در این جلسات مطرح و تصمیمات لازم اتخاذ می شود.

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی با بیان این که خروجی جلسات کارگروه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید استان در رفع مشکلات واحدهای تولیدی بسیار اثرگذار است، تاکید کرد: 
صاحبان صنایع می توانند با مراجعه به دبیرخانه ستاد تسهیل، مطمئن باشند که اداره کل صمت 
استان با همکاری تمام دستگاه های متولی و با استفاده حداکثری از ظرفیت های قانونی برای رفع 

مشکلات بخش تولید اهتمام جدی دارد.
عظمائی با اشــاره به تأثیر رشــد تولید بر ایجاد اشــتغال و افزایش رفاه جامعه گفت: تأمین 
زیرساخت های مورد نیاز مانند برق، گاز، مواد اولیه و راه های ارتباطی در رشد تولید اهمیت بسیاری 
دارد.وی ادامه داد: بدون تردید اگر دستگاه های متولی بخش تولید، مشکلات تولیدکنندگان را 

کاهش دهند آمار این بخش بیش از گذشته افزایش خواهد یافت.
نزدیک به 6 هزار نوع محصول در آذربایجان شرقی تولید می شود

عظمائی با بیان این که نزدیک به 6 هزار نوع محصول در آذربایجان شرقی تولید می شود، گفت: 
آذربایجان شرقی در زمینه تولید مواد غذایی، شیرینی و شکلات، صنایع شیمیایی، فولاد و نساجی 

و کیف و کفش چرم جز استان های مطرح کشور است.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی افزود: بیش از 97 درصد سرمایه گذاری های 
بخش صنعت آذربایجان شرقی مربوط به بخش خصوصی است که البته این موضوع یک مزیت 
برای استان محسوب می شود چون که برخی از آسیب هایی که می تواند گریبانگیر بخش دولتی 

شود معمولاً بخش صنعت استان از این موارد مبرا است.

سرمایه گذاری چینی ها در شبکه ریلی و بنادر ایران می تواند زمان ترانزیت 
بین چین و اروپا را کاهش دهد، زیرا قطار سریع السیر تهران-مشهد و قطار 

سریع السیر تهران-قم-اصفهان هم اکنون راه اندازی شده اند.
به گفته شهریار افندی زاده، معاون وزیر راه در ایران، احداث شبکه ریلی بین ازبکستان و 
قرقیزستان بر ترانزیت کالا بین ایران و چین تاثیرگذار بوده است. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: در صورت سرمایه گذاری مناسب در مسیر ریلی سرخس- چابهار و توسعه بندر چابهار، 
ایران می تواند سهم قابل قبولی در ترانزیت چین به اروپا و کشورهای حوزه خلیج فارس و 

دریای عمان به دست آورد.
افندی زاده همچنین خاطرنشان کرد: طی امضای تفاهم نامه در سال 1401 بین وزیر راه و 
شهرسازی ایران و رئیس کمیسیون توسعه و اصلاحات چین، مسیرهای ریلی از سمت ایران 
پیش بینی شد. این شامل قطار سریع السیر تهران - مشهد است که قبلًا با شرکت های 
چینی راه اندازی شــده اســت و همچنین قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان که با 
سرمایه گذاری چینی ساخته شده است. معاون وزیر راه در ادامه گفت: موضوع دیگر مسیرهای 
ترانزیتی جنوب ایران است که علاوه بر کریدور شمال به جنوب برای اتصال روسیه به هند، از 

طریق تفاهم نامه چند جانبه بین چین و کشورهای منطقه قابل رسیدگی است.

 چینی ها در ایران153 واحد تولیدی با اشتغالزایی 2000 نفر در آذربایجان شرقی ایجاد شد
 قطار سریع السیر می سازند

تجارت ایران با کشورهای عضو اوراسیا در هفت 
ماهه ســال جاری به 4 میلیــارد و 258 میلیون و 
53 هزار دلار رســید که ســهم صادرات ایران 
922میلیون دلار و ســهم واردات هم 3.3 میلیارد 

دلار بوده است.
بر اساس آخرین آمار، تجارت ایران با کشورهای عضو اوراسیا 
در هفت ماهه سال جاری به 8 میلیون و 111 هزار و 389 تن و 

به ارزش 4 میلیارد و 258 میلیون و 53 هزار دلار رسید.
از مجموع تجارت خارجی ایران به کشورهای عضو اوراسیا 
در ایــن مدت 2 میلیون و 414 هزار و 542 تن به ارزش 921 
میلیون و 849 هزار دلار آن به صادرات اختصاص داشته است.
میزان صادرات ایران به کشــورهای عضو اوراسیا در 7 ماهه 

 ســال جاری نسبت به مدت مشابه ســال قبل از لحاظ وزن 
48 درصد و به لحاظ ارزشی 22 درصد افزایش نشان می دهد.
در ایــن مدت 5 میلیون و 696 هزار و 847 تن کالا به ارزش 
3 میلیارد و 336 میلیون و 204 هزار دلار وارد کشور شده است 
که به لحاظ وزنی 37 درصد و از حیث ارزش 31 درصد رشــد 

داشته است.
جزئیات صادرات و واردات

در ایــن مدت 532 میلیون و 111 هزار دلار به فدراســیون 
روسیه، 235 میلیون و 240 هزار دلار به ارمنستان، 104 میلیون 
و 544 هزار دلار به قزاقستان، 40 میلیون و 304 هزار دلار به 
قزقیزســتان و 9 میلیون و 650 هزار دلار به بلاروس صادر 
گردید.بیشــترین میزان افزایش صادرات به کشورهای عضو 

اوراسیا به 2 کشور فدراسیون روسیه و قرقیزستان بوده که به 
ترتیب 30 و 20 درصد افزایش یافت.همچنین در 7 ماهه سال 
جاری از مجموع کالاهای وارداتی از کشورهای عضو اوراسیا، 
3 میلیارد و 71 میلیون دلار به فدراسیون روسیه، 146 میلیون 
و 866 هزار دلار به قزاقستان، 94 میلیون و 604 هزار دلار به 
بلاروس، 15 میلیون و 33 هزار دلار به قرقیزستان و 9 میلیون 

و 45 هزار دلار به ارمنستان اختصاص داشت.
بیشترین افزایش واردات به لحاظ ارزشی از کشورهای عضو 
اوراسیا به بلاروس و قرقیزستان اختصاص داشت که به ترتیب 
179 و 109 درصد افزایش داشــته است. در این مدت واردات 
کالا از ارمنستان و فدراسیون روسیه و قزاقستان به ترتیب با 

59 و 34 درصد افزایش و 28 درصد کاهش روبرو بوده است.

جزئیات تجارت 4/2میلیارد دلاری با اوراسیا

تراز تجاری منفی است

رئیس سازمان منابع طبیعی گفت: تدوین 
برنامه جهادی احیای سرزمین در جنگل، 
آبخیزداری، مرتــع، بیابان و حفاظت از 
عرصه های منابع طبیعی شهریور 1402 

آماده شد.
چهل و هشتمین جلسه کاشت مردمی یک میلیارد 
درخت در سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
برگزار شد. عباسعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع 

طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: بر اساس تفاهم و توافق انجام شده در سال نخست طرح کاشت مردمی 
یک میلیارد درخت باید 250 میلیون اصله نهال در نهالستان های دولتی و خصوصی تولید شود؛ البته تمام 
نهال ها برای سال نخست آماده نمی شود و برخی نهال ها بر اساس پرورش آنها در سال دوم و بعضی در سال 
سوم آماده می شود که تعداد آنها از کل نهال ها زیاد نیست.وی افزود: استان های زیادی نهال کاری خود را با 
مدیران و اقشار مختلف مردم آغاز کرده اند که نمونه شاخص آنها استان های کردستان، بوشهر و همدان است.
رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با بیان اینکه 44 سفر استانی داشته است، تصریح کرد: 

سفرهای بعدی به استان های لرستان، همدان، خوزستان و بوشهر خواهد بود.
وی گفت: مرحله تولید 20 درصد کار است 10 درصد مربوط به کاشت و 70 درصد فعالیت مربوط به داشت 
و نگهداری از این نهال ها و درختان است. در بخش تجهیزات مثل ابزار آبیاری کمبودهایی وجود دارد. طی 
مذاکراتی که با مدیر ستاد بحران کشور انجام شد با وزیر کشور مکاتباتی داشته باشیم تا در قالب طرح بحران 

کشور اعتباراتی از سوی وزارتخانه تخصیص داده شود.
تعارفی در طرح احیای سرزمین نداریم

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در ادامه از آماده سازی برنامه جهادی برای احیا سرزمین 
عرصه های طبیعی خبر داد و گفت: برنامه جهادی احیای سرزمین در جنگل، آبخیزداری، مرتع، بیابان و حفاظت 
از عرصه های منابع طبیعی در شهریور 1402 آماده شد. در راستای تثبیت و یکپارچه سازی زمین، برش های 

استانی مشخص و در کتابچه آماده شده و جدول اعتبار مورد نیاز در قالب 5 ساله محاسبه شده است.
وی افزود: احداث پایگاه مدیریت آتش، تکمیل آنها به تفکیک استانی آمده یا اینکه کجا دکل دیدبانی با 
دوربین نیاز است تمام جزئیات در طرح 5 ساله برنامه جهادی احیای سرزمین آمده است.نوبخت به مطالعات 
آبخیزداری اشاره کرد و گفت: در همین برنامه برای 90 میلیون هکتار آبخیزداری در قالب برنامه 10 ساله 
فعالیت ها در حال انجام است.نوبخت با اشاره به تشکیل کارگروه ویژه زمین و زمین خواری در سازمان منابع 
طبیعی ادامه داد: خلأ یگان پویا ستادی موضوع دیگری بود که پیگیری و انجام شد. بنابراین تمام مدیران 
استانی باید لیست پرونده هایی که خلع ید می شد اما نشده را تا آخر هفته برای یگان حفاظت سازمان ارسال 

کنند. تعارفی با هیچ سازمان و فرد خاصی نداریم چون ما حافظ انفال هستیم.
16 آذر آغاز طرح کاشت یک میلیارد درخت

نوبخت در ادامه با اشاره به برنامه هفتم توسعه عنوان کرد: بر اساس توانمندی سازمان به لحاظ نیروی انسانی 
می توانیم 40 میلیون هکتار آبخیزداری را در طول برنامه برای کشور به سرانجام برسانیم اما این عدد در برنامه 
هفتم توسعه 20 میلیون هکتار دیده شده که امیدواریم در طول برنامه به عدد 40 میلیون هکتار دست پیدا کنیم.
وی افزود: سازمان منابع طبیعی در بخش مراتع نیز آمادگی دارد برنامه احیا و غنی سازی 50 میلیون هکتار از 

اراضی را انجام دهد. در بخش بیابان این عدد 3 میلیون هکتار در نظر گرفته شده است.
این مقام دولتی با بیان اینکه طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت آغاز شده است، گفت: تاریخ کاشت به 
طور رسمی 16 آذر و روز دانشجو خواهد بود و طرحی است که اتحاد اقوام و اقشار مختلف جامعه را در پی 
خواهد داشت.وی افزود: انتظار است تولید، کاشت و نگهداشت نهال ها بین استان ها رقابت ایجاد کند و در این 
حوزه آمار درست اعلام شود؛ زیرا ممکن است در طول برنامه برخی نهال ها دچار مشکل شده و به هر دلیلی 
خشک شده و از بین بروند باید با اعلام آمار دقیق نهال های دیگر جایگزین آنها شوند. به این ترتیب ممکن 
است در سال های دوم، سوم و چهارم تعداد درخت های در نظر گرفته شده برای کاشت بیش از 250 میلیون 
اصله نهال باشد.نوبخت با تاکید بر اینکه در انجام احیا سرزمین هیچ توصیه ای از نهاد یا افرادی خاص پذیرفته 
نمی شود، گفت: سازمان منابع طبیعی با کسی تعارف ندارد و مدیران این سازمان موظف هستند بر اساس قانون 

و دیدگاه کارشناسان با حداقل خسارت بر طبیعت حداکثر انفال برای مردم جامعه نه اشخاص، ایجاد کنند.

نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران گفت:بانک ها به منظور جبران ناترازی خود اقدام 
به خرید و احتکار مسکن می کنند که این کار موجب افزایش قیمت می شود.آشفتگی 
بازار اجاره و قیمت های بی سابقه در بازار مسکن موجب شد تا دولت تمهیدات ویژه ای 
برای سروسامان دادن به بازار مسکن در پیش بگیرد. یکی از این سیاست ها که طرح 
آن به سال ها قبل بازمی گردد، اخذ مالیات از خانه های خالی بود. دولت با این اقدام سعی 

داشت با تحریک عرضه قیمت ها را در بازار مسکن کنترل کند.
همین امر دلیلی شد تا به ویژه در کلان شهر تهران، مساله شناسایی این واحدها پررنگ شود. وقتی مسئله را 
مورد بررسی قرار می گیرد مشخص می شود که اغلب خانه های خالی در تملک بانک ها و سازمان های دولتی 

است. ورود بانک ها به بازار مسکن به دلیل کسب سود بوده است.
مشکلات عدم تولید مسکن به سال 1400 بازمی گردد

داوود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه بانک ها در 
سال 1400 تعداد انبوهی واحدهای مسکونی خریداری کردند، گفت: در سال 1400 اگر به صورت حساب مالی 
بانک ها نگاه کرده باشیم متوجه خواهیم شد حدود 91 هزار میلیارد واحدهای مسکونی خریداری کردند و در 
مقابل میزان سود و سپرده ای که به مردم می دادند از تورم عقب ماند. اگر سال 1400 را مورد بررسی قرار دهیم 
آمار ساخت و ساز در کشور کاسته شد زیرا میزان تسهیلاتی که باید به سازندگان مسکن برای تولید مسکن 

اعطا می کردند، متوقف شد و صرف خرید ملک توسط بانک ها شد.
نایب رئیس اول اتحادیه املاک تهران در ادامه تاکید کرد: مشکلاتی که هم اکنون گریبان گیر دولت سیزدهم 
در حوزه مسکن است به علت روندی بود که بانک ها در سال 1400 پیش گرفته بودند و در آن مقطع زمانی 
تولید مســکن کاهش شدیدی در پی داشت که در مقابل موجب شد امروزه شاهد کمبود تولید مسکن در 

کشور باشیم.
وی در خصوص اعطای وام یک میلیارد و 900 تومانی و اقساط 37 میلیونی طی هرماه، گفت: قطعاً افراد 
عادی توان پرداخت ماهانه 37 میلیون تومان با حقوق معمولی را ندارند. مجموعه بانک ها با سیاست های 
وزارت راه و شهرسازی همراهی نمی کنند زیرا خود بانک ها متولی بنگاه داری هستند و به طور مستقیم در حال 

خرید و فروش ملک هستند.
بیگی نژاد خاطرنشان کرد: زمانی که مردم جامعه به گرفتن تسهیلات به بانک ها روی می آورند یعنی می خواهند 
نیاز مصرفی خودشان را تأمین کنند در صورتی که بانک ها دید دیگری دارند و می خواهند سرمایه هایشان را به 
شکل کلان تأمین کنند و به جای اینکه وام دهند تا قانون جهش تولید مسکن پیش رود خودشان اقدام به خرید 

ملک آماده می کنند که قطعاً در آینده نه چندان دور این روند تأثیر منفی در پی خواهد داشت
عدم ورود بانک ها به بازار مسکن نیاز تمهیدات جدی از سوی دولت است

فعالیت بانک ها در تمام کشورها مختص به فعالیت های مالی است، اما در پی بحران های اقتصادی ایران 
طی چند سال گذشته، بانک ها برای جلوگیری از ناترازی خود و فراهم کردن منابع سود سپرده گذاران، به 

سرمایه گذاری در بازار ملک روی آورده اند. رویکردی که در افزایش قیمت مسکن دخیل بوده است.
با انباشت این خانه های خالی در دست بانک ها، می توانند کنترل قیمت مسکن را تا حدودی در دست بگیرند 
و برای افزایش سرمایه خود یا امتناع از فروش آنها قیمتی فراتر از ارزش واقعی برای املاک تحت سیطره خود 

قائل شوند که در نهایت می تواند قیمت مسکن را در مناطق مختلف با افزایش مواجه کند.
دولت باید برای سامان دهی و جلوگیری از ورود بانک ها به بازار مسکن قوانین جدی تصویب و ابلاغ کند تا 

بازار مسکن و کالای مصرفی مردم در دست سوداگران و دلالان نباشید.

بیگی نژاد؛رئیس سازمان منابع طبیعی:

 برنامه جهادی احیای سرزمین
 آغاز شد

 احتکار مسکن از سوی بانک ها 
برای جبران ناترازی

عضو خانــه صمت گفت: بــا توجه به 
هزینه های بالای نگهداری و نوســازی 
صنعتی،  شــهرک های  زیرساخت های 
بخشی از عوارض دریافتی شهرداری ها 
از محل قانون مالیات بر ارزش افزوده به 

شهرک ها اختصاص یابد.
خانه صمت ایران در نامه ای به سازمان برنامه و 
بودجه اعلام کرد که با توجه به هزینه های بالای 

نگهداری و نوسازی زیرساخت های شهرک های صنعتی، بخشی از عوارض دریافتی شهرداری ها از محل 
قانون مالیات بر ارزش افزوده به شهرک های صنعتی محل استقرار واحدهای صنعتی ذی ربط اختصاص یابد. 

شهرداری ها خدمتی به شهرک های صنعتی ارائه نمی کنند
آرمان خالقی قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در این رابطه در گفت وگو با مهر اظهار 
کرد: قانونی تحت عنوان عوارض شهرداری ها داشتیم که طبق آن یک درصد از فروش واحدهای صنعتی را 
محاسبه می کردند و بابت هزینه ها و خدمات شهرداری ها به شهرداری ها می پرداختند.خالقی افزود: واحدهای 
صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی اعلام کردند که شهرداری ها به ما خدمتی ارائه نمی کنند؛ در ادامه 
مصوبه ای آمد مبنی بر اینکه نیمی از این عوارض دریافت و به شهرک های صنعتی پرداخت شود تا با استفاده از 
آن، شهرک ها اقدام به نوسازی و بهسازی تجهیزات، نگهداری و نوسازی تصفیه خانه ها، فضای سبز و… کنند. 
وی ادامه داد: در حال حاضر شهرداری ها هیچ خدمتی به شهرک های صنعتی نمی دهند، حتی زباله ها را جمع 
نمی کنند و ایستگاه آتش نشانی نیز احداث نکرده اند.عضو خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت: بنابراین 
برای فراهم شدن هزینه ها، مقرر شد نیمی از عوارض یک درصد یعنی 0.5 درصد فروش به شهرک ها داده 
شود. در ادامه با توجه به اینکه بیش از 50 مدل عوارض در کشور داشتیم، قانون تجمیع عوارض تصویب شد. در 
این قانون سهم شهرداری ها یک درصد شد که باز در این قانون 50 درصد از این عوارض به شهرک ها پرداخت 
شود.خالقی اظهار کرد: در نهایت قانون تجمیع عوارض هم جمع شد و تمام قوانین مرتبط در قانون مالیات 
بر ارزش افزوده تجمیع شد. 3 درصد از کل مالیات بر ارزش افزوده سهم عوارض شهرداری هاست.قائم مقام 
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران ادامه داد: ما می گوئیم طبق همان قاعده حداقل یک درصد از این 
سهمی که قرار است به شهرداری ها پرداخت شود به واحدهایی که در شهرک های صنعتی مستقر هستند تعلق 
گیرد؛ یعنی هر چقدر این واحدها مالیات و عوارض به نام مالیات بر ارزش افزوده می پردازند دولت سهم شان را 
جدا کند و بابت نگهداری، تعمیر، نوسازی و بازسازی شهرک و مشاعات بپردازد.وی افزود: در کمیسیون تلفیق 
مجلس این پیشنهاد رد شد و خود دولت هم در دفاع یا عدم دفاع از این مساله، موضع روشن و صریحی ندارند.

وضعیت شهرک های صنعتی نگران کننده است
خالقی اضافه کرد: بحث این است که وضعیت شهرک های صنعتی نگران کننده است زیرا اگر شهرک های 
صنعتی بازسازی نشوند و به آنها رسیدگی نشود، زیرساخت های آنها دچار فرسودگی شدید و در نهایت تخریب 

می شود و این در حالی است که بازسازی زیرساختی که دچار فرسودگی شدید شده، بسیار سخت است.
وی تاکید کرد: در حال حاضر واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی در گذران امور خود مانده اند و اگر 

زیرساخت ها دچار فرسودگی شود، فعالیت به شدت سخت می شود و کار کردن در این فضا هزینه برتر است.
قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران ادامه داد: اگر به این موضوع رســیدگی نشود مثلًا 
زیرســاخت آب یک شهرک دچار فرسودگی و در نهایت قطع می شود که در این صورت کل شهرک را از 
دست می دهیم.قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در مورد اینکه چرا با پرداخت این هزینه ها 
مخالفت می شود، تصریح کرد: به نظر می رسد مذاکرات و پیگیری ها و به طور کلی لابی های مجموعه های 
مرتبط با مدیریت شهری یعنی شوراهای شهر، شوراهای عالی استان ها و شهرداری ها منجر به این مخالفت ها 
شده است.خالقی افزود: وقتی بخشی از این عوارض به شهرک ها پرداخت شود در واقع قسمتی از درآمد این 
مجموعه ها کسر می شود، بنابراین به شدت در مقابل این موضوع مقاومت می کنند و نگاه نمایندگان مجلس 

هم نسبت به مجموعه ای مثل شهرداری و شورای شهر ویژه است و نمی خواهند دل آنها را بشکند.
وی یادآور شد: این اتفاقات در حالی است که نگاه ما باید توسعه ای باشد و نمی توان به دلیل مسائل اینچنینی، 
فضاهایی مانند شهرک صنعتی که زمینه اشتغال هزاران نفر را فراهم کرده است دست کم بگیریم و توجهی به 

توسعه و بهسازی زیرساخت های آن نداشته باشیم.

دولت هزینه نوسازی بپردازد

وضعیت شهرک های صنعتی 
نگران کننده است
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